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rady pro webovou prezentaci

Jak nebýt tuctový (2)
 Procházka českým internetem mnohdy připomíná spíše návštěvu karnevalu v Riu – 
v záplavě pestrých barev, blikajících nápisů a zběsilých animací se člověk jen stěží 
zorientuje, natož aby našel alespoň trochu relevantní informace... Internetové stránky 
však nemusí upoutávat nutně vzhledem, ale především obsahem.

Čeho je třeba se vyvarovat
Java

Jako uživatel produktu firmy Netscape bohužel přiznávám, že první věc, která mě při vstupu na
stránky vyděsí, je oznámení ve stavové řádce: Starting Java… Jen málokdy však člověk narazí na 
neotřelý javovský applet, který je navíc na stránce opravdu potřeba. Pozor, teď nemluvím o 
JavaScriptu, který život zpříjemňuje, a není především tak náročný a leckdo se v něm naučí i 
programovat. Applety v Javě především nejprve zpomalují nahrávání stránky (prohlížeč 
konkurenčního Microsoftu je na tom v tomto ohledu poněkud lépe) a posléze i celý systém. 
Nezbývá než co nejrychleji stránku opustit nebo použít Internet Explorer. Pokud setrváte déle, 
riskujete ještě zamrznutí prohlížeče. Typickým příkladem “Javy na nic” jsou všude rozšířené a 
známé kapky deště nebo odraz na vodní hladině v kombinaci s autorovým logem či ohromujícím 
nápisem “Welcome to my homepage”.

Nová okna
Další noční můrou jsou automaticky se otvírající okna. Je pravda, že tato funkce se používá 

zejména na stránkách s erotickým obsahem, ale setkáte se s ní i u freehostingových serverů, které 
do těchto tzv. pop-up window otevírají svoje reklamní proužky. V těchto oknech bývají upoutávky na
další servery, které otevírají další a další okna až k úplnému zhroucení a vyčerpání systémových 
prostředků. Moje rada tedy zní: neotvírejte nová okna automaticky, a pokud je to nutné, tak alespoň 
v rozumné míře (tj. maximálně jedno) nebo až na uživatelovo klepnutí myší. Novým oknem jen 
znepříjemňujete orientaci v systému, a to obzvláště tehdy, je-li nové okno otevřeno přes celou 
obrazovku.

Rámce
Vyvarujte se také použití příliš mnoha rámců (tzv. frames). Stránka je pak pro oko příliš 

členěna a již jednou jsem psal, že tak, jak si stránku odladíte na vašem počítači, ji uvidí jen ten, kdo 
používá totéž rozlišení a tentýž prohlížeč (a to ještě jen pokud je dobrá konstelace hvězd). Ideální 
počet rámců je tři – stránka je pak rozdělena například na navigační rámec neboli menu (může být 
umístěno u kteréhokoliv okraje), hlavní rámec (do něj se zobrazují informace po klepnutí na nabídku
z menu) a patičku, kde mohou být zobrazeny kontaktní informace. Obsah rámečků s menu a 
s kontaktními informacemi pak zůstává    stále stejný a mění se jen obsah rámce hlavního. Snažte 
se ale, aby byla stránka i při použití rámečku kompaktní – toho dosáhnete tím, že nebudete 
zobrazovat okraje rámečků.

Počítadla
Počítadlo je věc sice praktická, ale pro návštěvníka stránky absolutně irelevantní. Pokud 

chcete mít přehled o tom, kolik lidí a kdo stránku navštěvuje, není nutné tuto statistiku vnucovat i 
uživatelům. Je pravda, že tato rada stojí těsně na okraji mého rozhodování, co na stránku dát, a co 
ne. Pythická odpověď v tomto případě tedy zní: počítat, ale nezobrazovat. Počítání přístupů na 
stránky si můžete jednak naprogramovat sami např. ASP, ale stejně tak můžete využít některou ze 
zdarma poskytovaných služeb – a ty dnes nabízejí nejen grafická počítadla, ale někdy i kompletní 
statistiky návštěvnosti v čase, záznamy o verzích uživatelských prohlížečů či logování, odkud 
uživatel na stránku přišel, a na základě těchto informací také žebříček nejnavštěvovanějších 
stránek. 

Co na stránku umístit
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Nabídněte zajímavý obsah
Nejprve si ujasněte, co na stránku vlastně chcete dát. Pokud si nejste jisti, tak odložte její 

tvorbu a zveřejnění až na dobu, kdy její obsah bude mít informační přínos. Pokud už ale hoříte 
nedočkavostí a chcete stránku za každou cenu mít, napište na ni alespoň, co na ní má vzniknout. 
Stránka, na které je umístěn jen obrázek pracujícího dělníka a nápis “Under construction”, mě nikdy
nepřesvědčí, abych se na ni vrátil ještě jednou – není o co stát, když nevím, co bych tam našel. Na 
druhou stranu také stránkám (zejména na freehostingových serverech) s megalomanskými nápisy 
“Zde vznikne největší katalog/vyhledávač/bazar/informační server” se nedá moc věřit. Buďte 
skromní, a pokud se prosadíte, je to jen dobře.

Kontaktní informace
Pokud už máte jasno v otázce obsahu a designu stránek, nezapomeňte především zmínit, kdo

je autorem stránek, textů nebo designu a jak je možno jej kontaktovat. Pravděpodobně to bude e-
mailový kontakt, protože ne každý na webu prezentuje svoji poštovní adresu nebo skutečné jméno. 

Hledání e-mailu na stránkách zabere mnohdy i profesionálovi mnoho času, snažte se jej proto 
dát co nejvíce na oči – neskrývejte jej jen jako odkaz mailto: pod animovaný obrázek poštovní 
schránky, ale explicitně celý e-mail na stránky vypište. Věřte, že někteří uživatelé si e-mail nejprve 
přepíšou na papírek a až poté jej ručně napíšou do poštovního klienta.

Jestliže se jedná o prezentaci firmy, nestačí uvést jen e-mail. Fyzická poštovní adresa a 
telefon jsou zde nutností a především slušností vůči klientovi. Firma, která nemá na stránce 
uvedeny tyto kontakty, je přinejmenším nevěrohodná. Pokud očekáváte také osobní návštěvy 
klientů, mapka okolí sídla firmy nebo popis cesty také nejsou na škodu.

Aktuálnost především
Jedním z největších úskalí je i udržování aktuálnosti stránek. Když bude na titulní stránce 

uvedeno datum poslední změny a stránky budou především pravidelně aktualizovány, nemůže pak 
docházet k nedorozuměním. Také pokud stěhujete stránky ze serveru na server, nezapomeňte na 
starých stránkách (včetně všech podstránek) zmínit, že se stránky přestěhovaly, nebo použít 
automatické přesměrování. Tištěný text vám nic takového neumožňuje, ale interaktivní nástroje 
internetu nabízejí v tomto ohledu mnoho možností.

Design podřiďte obsahu
V minulém díle jsem zmínil několik nejčastějších chyb, kterých je třeba se vyvarovat ve 

vzhledu stránky. Jak by tedy ale stránka vypadat měla? Především musí být barevně sladěná. 
Pozadí nesmí splývat s textem a text musí být snadno čitelný. Pokud je pozadí tmavé, text by měl 
být světlý, a naopak. Nezapomínejte také do HTML kódu stránky nadefinovat barvu pozadí – pokud 
ji neurčíte, bude buď    bílá (v Internet Exploreru), nebo odpovídající barvě nastavené ve Windows 
jako podklad okna (v Netscape Navigatoru). Lidské oko (kupodivu proti staleté přirozenosti knih) 
nejlépe vnímá    bílý text na černém pozadí – pokud tuto kombinaci na stránce použijete, nemusíte 
pak nutně užívat patková písma. 

Pozadí a menu
Pokud jsem ve výše napsaném textu zmiňoval slovo pozadí, měl jsem na mysli jednolitou 

barvu, a nikoliv 100kilobajtový obrázek horského masivu nebo nahé slečny. Pokud se přesto 
rozhodnete pro grafické pozadí, zvolte takový obrázek, jehož kraje na sebe dobře navazují a který 
je raději méně výrazný. Příklad správného pozadí např. najdete na stránkách UK MFF 
(www.mff.cuni.cz). 

V hlubinách internetu také poměrně snadno narazíte na galerie grafických prvků, kde bude 
pozadí nepřeberná spousta, někdy si ale budete muset pomoci grafickými programy, kterými pozadí
zesvětlíte nebo ztmavíte. Ideální velikost takovéto tapety na pozadí je maximálně několik kilobajtů.

Navigační odkazy mohou být textové i obrázkové, ale vždy jednoho druhu a vzhledu. Obrázky 
sesbírané ze všech koutů internetu a pokládané na jednu stránku nevypadají zrovna nejlépe. 
Titulek stránky by mělo tvořit například logo firmy, a nikoliv blikající nápis “Welcome”. Pokud 
vytváříte osobní stránku, umístěte na ní alespoň jednu svoji fotku – budete pak uživatelům mnohem
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bližší.
Více vám k obsahu stránek říci nemohu – nyní musíte začít tvořit vy. Doufám ale, že se 

vyvarujete alespoň těch začátečnických chyb, na kterých je bohužel postavena velká část internetu.

Jak se zviditelnit ještě víc
Stránku už tedy máte, pravděpodobně jste ji už rozeslali všem svým přátelům (pozor ovšem, 

aby to nezačalo hraničit se spammingem, což je hromadné zasílání nevyžádaných e-mailů), a teď 
začíná teprve ten pravý internetový boj o uživatele. A to zejména tehdy, pokud vaše stránka přichází
s nějakou novou službou nebo pokud nabízí neotřelé informace či nové výrobky. Probojovat se do 
čela nejnavštěvovanějších serverů není v silách běžného vlastníka stránek, ale být alespoň “druhý” 
je dnes úspěch. Jen pro zajímavost uvádím žebříček nejnavštěvovanějších českých stránek, 
získaný ze serveru Navrcholu.CZ. 

Příště
V příštím Chipu se dozvíte, jak se můžete zviditelnit ještě více – podíváme se na zoubek 

reklamě, vyhledávačům a výměně odkazů. Ke slíbenému testu freehostingových serverů se vrátíme
v některém z příštích Chipů.

Ivo Kristián Kubák

Servery nabízející zdarma:

počítadla
· pocitadlo.netway.cz 
· pocitadlo.zeal.cz
· counter.cnw.cz
· eldar.cz/pixacky
· ww2.fce.vutbr.cz/counter

statistiky přístupů
· www.navrcholu.cz
· www.toplist.cz
· www.counter.cz

mapky
· mapy.atlas.cz
· www.mapy.cz
· mapy.najdi.to

grafické prvky
· muf.pinknet.cz
· www.pady.cz
· www.clipart.cz
· mujweb.cz/obchod/navi
· www.fortunecity.com/roswell/minnetonka/520


